

**РАЗМЕР И РАЗПРЕДЕЛЕНИЕ
НА ОСИГУРИТЕЛНИТЕ ВНОСКИ****I. РАЗМЕР НА ОСИГУРИТЕЛНИТЕ ВНОСКИ****чл. 6, ал. 1 от КСО**

Размерът на осигурителните вноски за всеки един от фондовете на държавното обществено осигуряване (ДОО) е определен с разпоредбата на чл. 6, ал. 1 от **Кодекса за социално осигуряване (КСО)**. Размерите на осигурителните вноски за фондовете на ДОО се определят като процент от осигурителния доход на осигурените лица и не са променени от 2018 г.

За 2025 г. размерите на осигурителните вноски за фондовете на ДОО са както следва:

ФОНДОВЕ НА ДОО**РАЗМЕР НА ОСИГУРИТЕЛНАТА ВНОСКА**

**ФОНД
„ПЕНСИИ”,
съответно
ФОНД „ПЕНСИИ
ЗА ЛИЦАТА ПО
ЧЛ. 69”**

- за лицата, родени преди 1 януари 1960 г.:

- **19.8 на сто** за работещите при условията на III категория труд;
- **22.8 на сто** за работещите при условията на I или II категория труд и за лицата по чл. 69а;
- **60.8 на сто** за лицата по чл. 69.

- за лицата, родени след 31 декември 1959 г.:

- **14.8 на сто** за работещите при условията на III категория труд;
- **17.8 на сто** за работещите при условията на I или II категория труд и за лицата по чл. 69а;
- **55.8 на сто** за лицата по чл. 69.

Забележка: за лицата, по чл. 127, ал. 5, осигурителната вноска за фонд „Пенсии” се увеличава с 5 процентни пункта.

- за лицата, родени след 31 декември 1959 г., избрали да се осигуряват във фонд „Пенсии”, съответно фонд „Пенсии за лицата по чл. 69”, е увеличена осигурителната вноска с размера на осигурителната вноска за универсален пенсионен фонд (чл. 46 от КСО - виж [Фиш I.I.6](#)):

- за осигурените лица в професионален пенсионен фонд, избрали да се осигуряват във фонд „Пенсии”, е увеличена осигурителната вноска с размера на осигурителната вноска за професионален пенсионен фонд (чл. 4в от КСО - виж [Фиш I.I.6](#)).



РАЗМЕР И РАЗПРЕДЕЛЕНИЕ НА ОСИГУРИТЕЛНИТЕ ВНОСКИ

Лицата, осигурени във фонд „Пенсии за лицата по чл. 69“ от КСО, са:

- военнослужещите по *Закона за отбраната и въоръжените сили на Република България*;
- резервисти на активна служба и резервисти на срочна служба в доброволния резерв по *Закона за резерва на въоръжените сили на Република България*;
- държавните служители по *Закона за Министерството на вътрешните работи*, по *Закона за специалните разузнавателни средства* и по *Закона за изпълнение на наказанията и задържането под стража*;
- държавните служители по чл. 11 от *Закона за пощенските услуги*;
- държавните служители по чл. 15, ал. 3, т. 1 от *Закона за противодействие на корупцията*;
- държавните служители, осъществяващи дейността по охрана на съдебната власт по чл. 391 от *Закона за съдебната власт*;
- държавните служители от Държавна агенция “Национална сигурност”;
- държавните служители от Държавна агенция “Разузнаване”;
- офицерите и сержантите от Националната служба за охрана;
- служителите в Главна дирекция “Пожарна безопасност и защита на населението” на Министерството на вътрешните работи, изпълняващи някои от дейностите по чл. 17, ал. 2, т. 6 от *Закона за Министерството на вътрешните работи*;
- служителите на длъжност “водолаз” в Главна дирекция “Пожарна безопасност и защита на населението” на Министерството на вътрешните работи.

ВНИМАНИЕ

Лицата, които съгласно чл. 127, ал. 5 от КСО не се осигуряват за допълнителна пенсия в универсален пенсионен фонд, са служителите в:

- Държавна агенция „Разузнаване“;
- служба “Военно разузнаване” на Министерството на отбраната;
- Държавна агенция “Национална сигурност”.

По банковата сметка за допълнително задължително пенсионно осигуряване на НАП се внасят:

- увеличената осигурителна вноска за фонд „Пенсии“ в размера на осигурителната вноска за универсален пенсионен фонд;
- увеличената осигурителна вноска за фонд „Пенсии“ в размера на осигурителната вноска за професионален пенсионен фонд
(чл. 2, ал. 4 от *Наредбата за реда за избор на осигуряване, внасяне и разпределяне на задължителните осигурителни вноски, вноските за фонд “ГВРС” и за обмен на информация*).

РАЗМЕР И РАЗПРЕДЕЛЕНИЕ НА ОСИГУРИТЕЛНИТЕ ВНОСКИ

Лицата по чл. 69а от КСО са упражняващите трудова дейност, въз основа на трудово правоотношение, на длъжност балерина, балетист или танцьор в културни организации. Културни организации по смисъла на чл. 69а от КСО са организациите, вписани в регистъра по чл. 14, ал. 4 от **Закона за закрила и развитие на културата** както и всяка друга структура съгласно § 1, т. 3 от допълнителната разпоредба на закона, чийто статут на културна организация е удостоверен от Министерството на културата (чл. 18а, ал. 3 от **Наредбата за пенсиите и осигурителния стаж**). Според чл. 14, ал. 4 от закона министерството на културата създава и поддържа публичен регистър на културните организации. Регистърът се публикува на интернет страницата на Министерството на културата.

**ФОНД
„ОБЩО ЗАБОЛЯВАНЕ И
МАЙЧИНСТВО”**



3,5 на сто

ФОНД „БЕЗРАБОТИЦА”



1 на сто

**ФОНД „ТРУДОВА
ЗЛОПОЛУКА И
ПРОФЕСИОНАЛНА
БОЛЕСТ”**



от 0,4 до 1,1 на сто

ВНИМАНИЕ

Осигурителните вноски за фонд „Трудова злополука и професионална болест” за лицата по чл. 4, ал. 1 и ал. 10 от КСО са определени в зависимост от икономическата дейност на осигурителя, от 1 януари до 31 март 2025 г. съгласно **Класификацията на икономическите дейности (КИД-2008)**, а от 1 април до 31 декември 2025 г. – съгласно **Класификация на икономическите дейности от 2025 г. (КИД 2025)**, Размерите на диференцираните осигурителни вноски за фонд „ТЗПБ” са определени за месеците от 1 януари до 31 март 2025 г. съгласно приложение №2 към чл. 14, т. 1 на **Закона за бюджета на държавното обществено осигуряване за 2025 г. (ЗБДОО за 2025)**, а за месеците от 1 април до 31 декември 2025 г., съгласно приложение №2А към чл. 14, т. 2 от ЗБДОО за 2025 г. с изключение на вноската за фонд „ТЗПБ” за морските лица, която е определена в чл. 4а, ал. 3, т. 5 от КСО.

**РАЗМЕР И РАЗПРЕДЕЛЕНИЕ
НА ОСИГУРИТЕЛНИТЕ ВНОСКИ****II. РАЗПРЕДЕЛЕНИЕ И СЪОТНОШЕНИЕ НА
ОСИГУРИТЕЛНИТЕ ВНОСКИ**

КСО определя фиксиран процент на разпределение на осигурителните вноски за фонд „Пенсии” между осигурител и осигурено лице.

И през 2025 г. осигурителната вноска за фондовете “Общо заболяване и майчинство” и “Безработица” се **разпределя** за осигурител и осигурено лице **в съотношение 60:40**. Осигурителните вноски за фонд „Трудова злополука и професионална болест” са изцяло за сметка на осигурителите, с изключение на вноските за лицата по чл. 4а, ал. 1 от КСО.

II.1. РАЗПРЕДЕЛЕНИЕ ПО ФОНДОВЕ НА ДОО**ФОНД „ПЕНСИИ”**

чл. 6, ал. 1, т. 1-4, ал. 3, т. 8 от КСО

ОСИГУРИТЕЛ

- за лицата, родени преди 01.01.1960 г., както и за родените след 31.12.1959 г., осигуряващи се по реда на чл. 46 във фонд „Пенсии“:

- **11.02 на сто** за работещите при условията на III категория труд;
- **14.02 на сто** за работещите при условията на I и II категория труд и за лицата по чл. 69а от КСО.

- за лицата, родени след 31.12.1959 г.

- **8.22 на сто** за работещите при условията на III категория труд;
- **11.22 на сто** за работещите при условията на I и II категория труд и за лицата по чл. 69а от КСО;
- **11.02 на сто** за лицата по чл. 127, ал. 5 от КСО, работещи по трудови правоотношения.

ОСИГУРЕНО ЛИЦЕ

- за лицата, родени преди 01.01.1960 г., както и за родените след 31.12.1959 г., осигуряващи се по реда на чл. 46 във фонд „Пенсии“:

- **8.78 на сто** за сметка на осигуреното лице чрез осигурителя;
- **19.8 на сто** за сметка на самоосигуряващото се лице.

- за лицата, родени след 31.12.1959 г.

- **6,58 на сто** за сметка на осигуреното лице чрез осигурителя;
- **14.8 на сто** за сметка на самоосигуряващото се лице;
- **8.78 на сто** за лицата по чл. 127, ал. 5 от КСО, работещи по трудови правоотношения.

**РАЗМЕР И РАЗПРЕДЕЛЕНИЕ
НА ОСИГУРИТЕЛНИТЕ ВНОСКИ****ФОНД „ОБЩО ЗАБОЛЯВАНЕ И МАЙЧИНСТВО”****и****ФОНД „БЕЗРАБОТИЦА”****чл. 6, ал. 3, т. 7 от КСО****ОСИГУРИТЕЛ**

- **2.1 на сто** за фонд „Общо заболяване и майчинство”;
- **0.6 на сто** за фонд „Безработица”.

ОСИГУРЕНО ЛИЦЕ

- **1.4 на сто** за фонд „Общо заболяване и майчинство”;
- **0.4 на сто** за фонд „Безработица”.

ФОНД „ТРУДОВА ЗЛОПОЛУКА И ПРОФЕСИОНАЛНА БОЛЕСТ”**чл. 6, ал. 6 от КСО**

Осигурителните вноски за фонд „Трудова злополука и професионална болест” са изцяло за сметка на осигурителите, с изключение на вноските за лицата по чл. 4а, ал. 1 от КСО.

II.2. РАЗПРЕДЕЛЕНИЕ ПО ВИДОВЕ ОСИГУРЕНИ ЛИЦА

- работниците и служителите, независимо от характера на работа, от начина на заплащане и източника на финансиране;
- лицата по чл. 69а от КСО;
- членовете на кооперации;
- управителите и прокуристите на търговски дружества, на едноличните търговци, на техните клонове и на клоновете на чуждестранни юридически лица, на съвети на директорите, на управителните и надзорни съвети и контрольорите на търговски дружества, синдиците и ликвидаторите, както и лицата, работещи по договори за управление на неперсонифицираните дружества и лицата, на които е възложено управлението и/или контролът на държавни и общински предприятия по [глава девета](#) от Търговския закон, техни поделения или на други юридически лица, създадени със закон;
- лицата, упражняващи трудова дейност на изборни длъжности, както и служителите с духовно звание на Българската православна църква и други регистрирани вероизповедания по *Закона за вероизповеданията*;
- лицата, които полагат труд без трудово правоотношение;
- лицата по чл. 114а, ал. 1 от КТ (по трудов договор за краткотрайна сезонна селскостопанска работа).

РАЗМЕР И РАЗПРЕДЕЛЕНИЕ НА ОСИГУРИТЕЛНИТЕ ВНОСКИ

Изцяло за сметка на държавния бюджет, съответно за бюджета на съдебната власт са задължителните осигурителни вноски за:

- държавните служители по *Закона за държавния служител*;
- съдиите, прокурорите, следователите, държавните съдебни изпълнители, съдиите по вписванията и съдебните служители, както и членовете на Висшия съдебен съвет и инспекторите в инспектората към Висшия съдебен съвет;
- военнослужещите по *Закона за отбраната и въоръжените сили на Република България*, резервистите на активна служба и резервистите на срочна служба в доброволния резерв по *Закона за резерва на въоръжените сили на Република България*, държавните служители по чл. 15, ал. 3, т. 1 от *Закона за противодействие на корупцията*, държавните служители по *Закона за Министерството на вътрешните работи* и *Закона за изпълнение на наказанията и задържането под стража*, държавните служители по *Закона за Държавна агенция "Национална сигурност"*, по *Закона за Държавна агенция "Разузнаване"* и по *Закона за специалните разузнавателни средства*, офицерите и сержантите по *Закона за Националната служба за охрана*, както и лицата по чл. 69, ал. 6 от *КСО*.

Осигурителните вноски са изцяло за сметка на:

- лицата, регистрирани като упражняващи свободна професия и/или занаятчийска дейност;
- лицата, упражняващи трудова дейност като еднолични търговци, собственици или съдружници в търговски дружества, физическите лица - членове на неперсонифицирани дружества и лицата, които се облагат по реда на чл. 26, ал. 7 от *Закона за данъците върху доходите на физическите лица*;
- регистрираните земеделски стопани и тютюнопроизводители;
- морските лица;
- лицата, които извършват дейност по събиране на диворастващи гъби и плодове;
- лицата, изпратени на работа в чужбина от български посредник, когато са избрали да се осигуряват по свое желание и за своя сметка;
- лицата, работещи в международни органи или организации със съгласието на компетентните български държавни органи, когато са избрали да се осигуряват по свое желание и за своя сметка;
- съпругите/съпрузите на дългосрочно командированите служители в дипломатическа служба по време на задграничния им мандат, когато са избрали да се осигуряват по свое желание и за своя сметка;
- съпрузите на лицата, регистрирани като упражняващи свободна професия и/или занаятчийска дейност и на регистрираните земеделски стопани и тютюнопроизводители, когато с тяхно съгласие участват в упражняваната от тях трудова дейност;
- лицата по чл. 9а от *КСО*.

РАЗМЕР И РАЗПРЕДЕЛЕНИЕ
НА ОСИГУРИТЕЛНИТЕ ВНОСКИIII. РАЗМЕР И РАЗПРЕДЕЛЕНИЕ НА ОСИГУРИТЕЛНИТЕ ВНОСКИ
ЗА МОРСКИТЕ ЛИЦА
чл. 4а, ал. 1 и 3 от КСО

Осигурителните вноски за морските лица са изцяло за тяхна сметка и се внасят в размерите, определени за фонд „Пенсии”, фонд „Общо заболяване и майчинство”, фонд „Трудова злополука и професионална болест“ и по желание за фонд „Безработица”.
Размерите на осигурителните вноски по фондовете на държавното обществено осигуряване за морските лица са определени в чл. 4а, ал. 3 от КСО.

ФОНДОВЕ НА ДОО

ФОНД „ПЕНСИИ”

НАРЪЧНИК ПО ЗАДЪЛЖИТЕЛНО СОЦИАЛНО
НА РАБОТНИЦИТЕ И СЛУЖИТЕЛИТЕ ПРИ НАП
ЦУ на НАП 2025 г.

- за лицата, родени преди 1 януари 1960 г.:

- 19.8 на сто за работещите при условията на III категория труд;
- 22.8 на сто за работещите при условията на I или II категория труд

- за лицата, родени след 31 декември 1959 г.:

- 14.8 на сто за работещите при условията на III категория труд;
- 17.8 на сто за работещите при условията на I или II категория труд

- за лицата, родени след 31 декември 1959 г., избрали да се осигуряват във фонд „Пенсии”, е увеличена осигурителната вноска с размера на осигурителната вноска за универсален пенсионен фонд (чл. 4б от КСО - виж [Фиш I.I.6](#)):

- за осигурените лица в професионален пенсионен фонд, избрали да се осигуряват във фонд „Пенсии”, е увеличена осигурителната вноска с размера на осигурителната вноска за професионален пенсионен фонд (чл. 4в от КСО - виж [Фиш I.I.6](#)).

**РАЗМЕР И РАЗПРЕДЕЛЕНИЕ
НА ОСИГУРИТЕЛНИТЕ ВНОСКИ****ФОНД
„ОБЩО ЗАБОЛЯВАНЕ И
МАЙЧИНСТВО”****3,5 на сто****ФОНД „ТРУДОВА
ЗЛОПОЛУКА И
ПРОФЕСИОНАЛНА
БОЛЕСТ”****1,1 на сто****ФОНД „БЕЗРАБОТИЦА”****1 на сто****IV. РАЗМЕР И РАЗПРЕДЕЛЕНИЕ НА ОСИГУРИТЕЛНИТЕ ВНОСКИ
ЗА ЛИЦА, КОИТО ИЗВЪРШВАТ ДЕЙНОСТ ПО СЪБИРАНЕ НА
ДИВОРЪСТЯЩИ ГЪБИ И ПЛОДОВЕ
чл. 4а¹, ал. 1 и 3 от КСО**

**РАЗМЕР И РАЗПРЕДЕЛЕНИЕ
НА ОСИГУРИТЕЛНИТЕ ВНОСКИ**

Осигурителните вноски за лицата, които извършват дейност по събиране на диворастващи гъби и плодове са изцяло за тяхна сметка и се внасят в размерите, определени за фонд „Пенсии” върху месечен осигурителен доход в размер на половината от минималната работна заплата за страната.

Размерите на осигурителните вноски са определени в чл. 4а¹, ал. 2 от КСО и са:

ФОНДОВЕ НА ДОО**РАЗМЕР НА ОСИГУРИТЕЛНАТА ВНОСКА****ФОНД „ПЕНСИИ”****- за лицата, родени преди 1 януари 1960 г.:**

- 19.8 на сто за сметка на осигуреното лице чрез държавното предприятие по чл. 163, ал. 1 от Закона за горите

- за лицата, родени след 31 декември 1959 г.:

- 14.8 на сто за сметка на осигуреното лице чрез държавното предприятие по чл. 163, ал. 1 от Закона за горите

- за лицата, родени след 31 декември 1959 г., избрали да се осигуряват във фонд „Пенсии“, е увеличена осигурителната вноска с размера на осигурителната вноска за универсален пенсионен фонд (чл. 4б от КСО - виж [Фиш I.I.6](#)):